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Tisztelt Elnök Úr! 

Az Alaptörvény 7. cikk (2) bekezdése és az egyes házszabályi rendelkezésekről szóló 10/2014. (II. 
24.) OGY határozat 121. §-a alapján interpellációt kívánok benyújtani. 

Az interpelláció címzettje: Dr. Nagy István, agrárminiszter 

Az interpelláció címe: "Miért titkolóznak az állami földekről?" 

Tisztelt Miniszter Úr!

Az állam 2015 és 2016 folyamán mintegy 200.000 hektár nemzeti tulajdonban lévő termőföldet 
értékesített. A "Földet a gazdagoknak!" program azóta is zajlik, igaz kisebb léptékben. Ennek persze
nem az az oka, hogy rájöttek, hibáztak akkor, amikor a legtehetősebbeknek juttatták a nemzeti 
vagyon maradékát, csupán csak azért kisebb a felhajtás, mert lassan minden négyzetméteren 
túladtak. Ezzel a lépéssel jelentősen tovább csökkentve az amúgy is alaposan megapadt nemzeti 
vagyont. Mi ezt a folyamatot a magyar emberek ellen elkövetett nyílt árulásnak értékeljük, már 
akkor felhívtuk a figyelmet a rendkívül káros következményekre, és nem csak azért mert éppen az 
ellenkezője volt annak, mint amit hatalomra kerülésük előtt ígértek. Nem csak azért, mert ezzel az 
állam kezéből egy fontos szabályzó eszközt vettek el, ahol a vidéki életet támogató programokat 
indíthatott volna a mindenkori kormány. Hanem azért is, mert a félelmeknek megfelelően az állami 
földek zsírosabb fele, bizony nem a helyben élő családi gazdaságokhoz vagy a pályakezdő fiatal 
gazdákhoz, hanem a jól ismert narancsbárókhoz került. A kevés megmaradt állami termőföld 
nagyobbik részét a nemzeti parkok használják és körülbelül 150.000 hektárt most is bérbe ad az 
állam. A Fidesz kormány által bérbe adott földek bérleti díja fele/harmada a piaci haszonbérleti 
díjaknak, amelyek ma már a jobb földeken elérik a 70.000-100.000 forint/hektárt. Tovább 
súlyosbítja a helyzetet, hogy vannak 50 év futamidejű szerződések is, melyek közül csakis az 
Önöknek nem tetsző - értsd: nem fideszes – bérlők esetében volt felülvizsgálat. A legtöbb és legjobb
minőségű állami földet Csányi és Mészáros gazdaságai bérlik. Mészáros az elmúlt hetekben 
szerezte meg a gödöllői tangazdaságot, így bővítve az, amúgy már történelmi mértékkel mérve is 
borzalmasan nagyra hízott agrárbirodalmát. Azt, hogy az állami földek bérleti díja nem piac 
konform, az is bizonyítja, hogy azokat a földeket, amiket a volt állami gazdaságok privatizációja 



során kialakult magáncégek művelnek - és nem tartoznak a NER-hez -, szintén értékesítették 
magánszemélyeknek. Ezek az új tulajdonosok miután realizálták, hogy a magas áron megvásárolt 
földek bérletéért a piaci ár körülbelül harmadát kapják, sorban indították a pereket, melyek ma is 
folynak, a reális piaci bérleti ár elérése érdekében. Az állam a Nemzeti Földalapkezelő Szervezetet 
bízta meg a maradék földvagyon kezelésével, ahol szintén bűzlik az egész történet. Az, hogy a NER
tagoknak juttatott földek bérleti díja töredéke a piaci árnak, éves szinten becsülve 5-8 milliárd forint
kárt okoz a magyar költségvetésnek.

De ugyan így vállalhatatlan módon kezelik a termőföldek állami felvásárlását is. Több alkalommal 
tártam Önök elé a bizonyítékokat, melyek alapján kijelenthetjük, hogy ugyanazon aranykorona 
érték mellett, ugyanabban a járásban szélsőségesen különböző vételi ajánlatot tesznek egy-egy 
földtulajdonosnak attól függően, hogy jól fekszik-e a Fidesznél az illető vagy éppen nem. Ezek a 
nyíltan diszkriminatív lépések annyira kellemetlenek Önöknek, hogy az ügyeletekről a 
legalapvetőbb információkat sem hajlandóak kiadni. Miközben teljesen egyértelműen közérdeket 
sértő cselekedetek sorát hajtják végre, ezt tetézve tovább égetik el a közpénzt felesleges bírósági 
ügyekre. Közérdekű adatigénylésemben évek óta, állandóan ismétlődő módon akadályoznak. Nem 
hajlandóak partnerek lenni a nyilvánosság korrekt tájékoztatásában, de higgyék el csak az időt 
húzzák. Az igazság utat fog törni magának!

Mindezek alapján kérdezem Tisztelt Miniszter urat, hogy miért támogatja ezt a gyakorlatot?

A privatizáció eredményeként közel 300 milliárd forint folyt be az állam kasszájába, de ezt 
sem a saját maguk által sarkalatos törvényben rögzített módon használták fel, ehelyett 
kiszivattyúzták ezt az összeget a magyar vidékgazdaságból. Miért nem tartja be az 
Alkotmánybíróság döntését, és a földprivatizációból befolyt összegből miért nem termőföldet 
vesz az állam? Hiszen ez lenne az egyetlen törvényes út. 

Az állami földek eladásával összefüggésben sorra bukja el az állam a pereket, ezzel újabb 
terheket rónak az adófizetőkre. Mindezidáig mekkora összeget égettek el ilyen módon?

Miért titkolják a nyilvánosságra tartozó adatokat?

Mi indokolja, hogy éppen az ország legtehetősebb, legtámogatottabb és legnagyobb birtokait 
uraló milliárdosok bérlik az állami földeket, ráadásul a piaci ár harmadáért?

Miért okoz versenyhátrányt a tisztességes gazdaságoknak azzal, hogy a fideszes 
földesuraknak töredék áron biztosítja a termelés alapjául szolgáló földet?

Várom érdemi válaszát!
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